
som centre
butlletí del consell de barris



Amb sessions de treball amb la comunitat educativa, entitats de la ciutat i
especialistes en mobilitat escolar. 

El procés participatiu dels Camins Escolars del centre ja ha permès definir el
mapa dels principals itineraris per anar a les escoles i les actuacions necessàries
per garantir que siguin camins segurs, sostenibles i que fomentin l’autonomia.

Dibuixem la xarxa de camins
escolars del centre

El Procés dels Camins Escolars dona resposta a projectes escollits en Pressupostos Paritcipatius

Amb la informació recollida, s’està redactant el projecte d’actuacions de
millora d’aquests camins, que inclou des de millorar la senyalització i visibilitat
en passos de vianants i cruïlles fins a eixamplar voreres, pacificar algun carrer o
plantar arbrat, entre d’altres. 

Com ho hem fet?

Tota la informació del procés es pot consultar a la web decidim.santcugat.cat

L’alumnat i les famílies han dibuixat els seus recorreguts de casa a l’escola.

1.500 famílies han contestat una enquesta sobre hàbits de mobilitat per
anar als centres escolars.



Més seguretat per als
vianants a l‘entorn
del Joan Maragall

Tal com es va acordar a l’última edició
de Pressupostos Participatius, es farà
una actuació per reduir la velocitat
dels vehicles i  millorar la seguretat
dels vianants a l’entorn de l’Escola
Joan Maragall.

Concretament, es preveu:

Ampliació de les voreres

Elevar els passos de vianants als
encreuaments del Pg. de Sant Magí
amb l’av. de Rius i Taulet i amb el c.
de Sant Domènec. 

El carrer Solà, tocant
a Lluís Companys,
serà per a vinanants 

S’elevaran dos passos de vianants

La proposta, sorgida de Pressupostos
Participatius, permetrà crear un camí
de vianants entre el Parc Central i
l'estació del centre. La previsió és:

Imatge de com quedarà el carrer

El projecte s’ha treballat amb la direcció
i l’AFA de l’escola i està redactat,
pendent d’aprovació.

Urbanitzar el carrer tot al mateix
nivell
Plantar plantes arbustives que
s’enfilin al mur de contenció
Posar arbres i bancs a la cruïlla
amb l’av. Lluís Companys.



Neix el nou Consell de Barris
del Centre

Constitució del Consell de Barris del Centre, aquest mes de juny

També s’estan començant a treballar propostes
com fer Marxa nòrdica per a gent gran, concerts als
Jardins del Vallès o un Bicibús per anar a l’escola.

El motor d'aquest nou Consell de Barris són els
grups de treballs, temàtics o territorials, i que
donaran resposta a les peticions dels membres del
consell

Si vols participar i dir-hi la teva, envia un correu 
a centre@santcugat.cat

Sant Cugat té un nou Consell de Barris del Centre, un espai de participació  i
dinamització comunitària pensat perquè el veïnat i les entitats puguin treballar
tant projectes i iniciatives que afecten tot el centre, com les qüestions més
específiques de cada un dels barris.

Entre els temes que ja està treballant el Consell, hi ha projectes de Pressupostos
Participatius com crear ombra als Jardins de Sant Francesc o la plaça dels Quatre
Cantons o generar un espai verd a la plaça de Sant Pere.



Aquests projectes, escollits en el marc
dels Pressupostos Participatius del
Centre i de l’edició per a Infants i Joves,
ja estan redactats 

Les dues propostes s’ubicaran en una
mateixa zona, al Turó de Can Mates,
tocant al carrer de Ramon Llull, per
crear una zona esportiva, lúdica i de
trobada per als més joves

El projecte participatiu d’uns nous
horts urbans comunitaris al centre ja
està en marxa i aviat serà realitat.

Aquests horts s’ubicaran al parc del
Mirador de Coll Favà i tindran:

4 parcel·les comunitàries d’entre 70
i 200 metres quadrats.
12 arbres fruiters.
Reg i una caseta d’eines.

Les obres per habilitar l’espai van
començar a principis de juny i es
preveu que durin dos o tres mesos.

La gestió d’aquest hort comunitari la
farà l’entitat Cal Temerari, que va
guanyar el  concurs públic. Si tens
interès a treballar les parcel·les, pots
enviar un correu a l’adreça
hortsurbans@santcugat.cat .

Ben aviat, nous horts
urbans a Coll Favà

Avancem cap al Pump-
track i el parkour 

Exemple de Pump-track Les obres dels horts van començar al juny

I avancem cap al Local de
Malalties Neurològiques
L’Àrea Metropolitana de Barcelona està
fent el procés per adjudicar les obres
del local, situat al c. Borrell, 35. Els
treballs podrien començar a la tardor
i serviran per condicionar l’espai per
acollir aquest projecte de Pressupostos
Participatius.

mailto:horturbans@santcugat.cat


Volem fer pinya i
enfortir i millorar
el centre

Guanyem confort a
les piscines del Parc
Central

Les piscines van obrir el 21 de juny i
funcionaran fins l’1 de setembre. 

Entre les principals novetats, aquest
any s’ha reforçat el servei per reduir
les cues, i s’ha posat gespa artificial
a les zones d’arbres per reduir el
consum d’aigua i guanyar confort.

L’horari de funcionament és:  

Juliol: d’11 a 20 h. entre setmana i
d’11 a 19:30 h. caps de setmana i
festius.
Agost i setembre: d’11 a 19:30 h.
entre setmana i d’11 a 19 h. caps
de setmana i festius.

En cas d’onada de calor (a partir de
“risc 3”) l’entrada serà gratuïta.

Refugis climàtics per a l’estiu:

Les piscines del Parc Central s’han
declarat refugi climàtic, garantint que
en cas de tornar a la fase d’emergència
per sequera, puguin obrir. 

Altres refugis climàtics al centre són el
Parc Central, el Parc del Torrent de
Ferrussons, l’Ajuntament, la Biblioteca
Gabriel Ferrater, la Unió, el Mercat de
Torreblanca i el Casal Torreblanca.

Aquest juny hem constituït el Consell de
Barris del Centre. Un consell de barris en
plural que vol abordar temes que ens
interpel·len a a totes i a tots, com els
Camins Escolars, la millora de la
mobilitat, la creació de nous espais
d’ombres o la voluntat d’aconseguir 
un enxarxament veïnal i entre entitats.

Un nou consell que també vol donar
resposta a les necessitats concretes 
de cadascun d’aquests barris i tirar
endavant projectes en marxa per millorar
la qualitat de vida de tots els que vivim al
centre de la ciutat. 

I tot això no ho podem fer sense
vosaltres, les veïnes i els veïns. Volem
treballar amb vosaltres i fer pinya,
aprendre de cadascú de vosaltres per
generar barris més dinàmics, cohesionats
i amb personalitat. 

Esther Madrona Grases, presidenta 
del Consell de Barris del Centre



Poder tenir una passera alternativa
al Pont de Can Vernet està cada dia
més a prop.

L’Ajuntament està fent el procés per
contractar el projecte i la instal·lació
d’una passera provisional que connecti
el carrer de la Mina amb l’avinguda de
Can Volpalleres. Si tot va bé, les obres
podrien començar aquest any.

El pont de Can Vernet era un pas molt
utilitzat pel veïnat i com a camí escolar,
però està tancat des de fa tres anys a
causa d’uns despreniments. 

Tenint en compte que la restauració
serà complexa, tant per l’estat de
l’estructura com pel fet de ser un
monument històric declarat Bé
Cultural d’Interès Nacional, es vol fer
un passera alternativa que permeti
creuar el parc.

En licitació la passera
de Can Vernet

El Pont de Can Vernet és un aqüeducte medieval

Tot el que passa al
centre, ara també
al WhatsApp

Connecta’t al nou canal i estigues
al dia dels projectes, convocatòries,
activitats i altres temes d’interès als
barris del centre!

bit.ly/somcentre

Per unir-te al canal, llegeix el codi
QR o busca a un cercador d’Internet
aquesta adreça:



DESCOBRIM Som veïnes

Bertran, que volia obrir el Museu al barri del Monestir. Vam començar a treballar amb
les àvies de la Residència Sant Cugat i el projecte de Lletres Filades. Elles brodaven,
cosien, cantaven i ens explicaven les seves històries. Era preciós. 

El col·lectiu Som Veïnes treballa des
de fa anys la memòria històrica al
barri del Monestir - Sant Francesc.
En parlem amb l’Ester Puigmartí, la
Pilar Gil, la Maribel Ayala, la Maria
Llunell i la Paquita Gallego.

Fem xarxa!
Vols saber què passa al barri?
Tens un projecte i el vols compartir?

Estigues al dia i participa!

WhatsApp Centre: bit.ly/somcentre

decidim.santcugat.cat

Butlletí digital: bit.ly/butlleti-barris

centre@santcugat.cat

I heu fet exposicions com “A la intempèrie”, “Mirades”, “Cartografiant la
Memòria”... Sí, hem fet coses molt maques, com una exposició de coses antigues,
“Memòria en blau”, on vam portar coses molt personals. També vam fer les cintes de
les espardenyes per l’aniversari de la Segona República. Les vam treballar amb
fotografies del Roc Codó, amb infants del Joan Maragall i va ser molt bonic.

Com treballeu la part artística dels projectes? Això és la Loreley, que té moltes
idees. Ells ens proposa un tema, contacta amb els artistes, i és meravellós tot el que
surt. És curiós, perquè cada una fa una peça que no saps massa què serà, i quan es va
ajuntant tot i veus tota la creativitat, és impressionant. I és preciós tot el que treu de
nosaltres, tota la potencialitat que tenim, com a persones i com a dones.

Què esteu treballant ara? Estem preparant un projecte sobre els deportats de la
ciutat, “Teixint la vida”. Vam fer una jornada per l’aniversari de l’alliberament de
Mathausen, fent un brodat amb el nom de cada deportat, i ho reprendrem al setembre
amb la idea de fer una exposició pel gener.

Com reben aquests projectes els infants i els joves? Nosaltres sempre intentem
sumar gent, començant per les nostres famílies. És gairebé una responsabilitat crear
espais on expliquem la història i la fem arribar als més joves per evitar l’oblit i que es
repeteixi. El problema que tenim a la nostra generació és que no ens l’han explicat, a
casa nostra no se’n parlava. Tenim un buit, i és ara que l’anem omplint. És sanador. 

Com neix Som Veïnes? Va ser la Loreley  


